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Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 145 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om mid- 
lertidige bestemmelser vedrørende rentegaranti 
for husmandskreditforeningernes kasseobliga- 
tioner. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1562). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

. Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 145 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tedje behandling af forslag til lov om for- 
længelse af lov om statens materialprøver åd. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1562). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 144 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om fore- 
tagelse af visse ekspropriationer m. v. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1563). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 144 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring i lov for, Grønland om indførsels- 
afgifter m. v. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1616). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ministeren for Grønland (Lindberg): Det 
ærede medlem hr. Carl P. Jensen fremdrog 
ved anden behandling af denne sag spørgs- 

l målet om muligheden af at ophæve den told- 
kontrol, som finder sted, når passagerer og 
varer ankommer fra Grønland til Danmark. 
Jeg må indrømme, at da det ærede medlem 
forleden dag rejste spørgsmålet, kom det 
ret overraskende for mig, idet jeg havde den 
opfattelse, at det ærede medlem var bedre 
kendt med årsagen til, at der var denne told- 
kontrol. Det har nu vist sig, at der er flere 
misforståelser vedrørende dette spørgsmål, 
og jeg finder det derfor rimeligt her ved 
sagens tredje behandling at give en lidt 
nærmere redegørelse for denne sag. 

Jeg må for det første pointere, at der 
naturligvis intet politisk ligger i det forhold, 
at Grønland i toldmæssig henseende be- 
tragtes som udland. Det skyldes alene rent 
praktiske hensyn. Måske kan vi bedst gøre 
os disse praktiske hensyn klart ved at 
nævne, at der også her i København, 
nemlig i Frihavnen, findes et område, der 
i toldmæssíg henseende ganske svarer til 
Grønland. Enhver person, der forlader Fri- 
havnsområdet, underkastes toldeftersyn. 
Det forhold, at der ved indførsel til Grønland 
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[Ministeren for Grønland.] 
ikke betales told eller andre af de afgifter, 
som er gældendé i denne del af landet, f. eks. 
af tekstiler, tæpper, radioapparater, ure og 
en masse andre varer, bevirker, at der 
ganske som for Frihavnens vedkommende 
må foretages en vis kontrol, når skibe og 
fly ankommer hertil fra Grønland, idet man 
ellers ville kunne opleve et organiseret 
smugleri via Grønland til det øvrige Dan- 
mark. 

Et  andet forhold, jeg må pege på i denne 
forbindelse, er, at der af hensyn til det 
grønlandske samfund udøves en kontrol af 
grønlandske produkter, specielt skind, som 
indføres fra Grønland til denne del af riget, 
idet der, f. eks. hvad sælskind angår, sker 
udhandling af disse skind i Grønland til 
priser, der praktisk talt svarer til indhand- 
lingsprisen. Da verdensmarkedets priser på 
sælskind for tiden væsentlig overstiger prisen 
i Grønland, er det nødvendigt 홢 for at 
sikre den grønlandske konjunkturudlig- 
ningsfond denne prisdifference 홢 at der 
foretages en kontrol med den private ind- 
førsel her til landet af sådanne varer. 

Såfremt man vil ophæve den fortrins- 
stilling, Grønland hidtil har indtaget på 
det toldmæssige område 홢 og det er jo 
konsekvensen af det ærede medlems forslag 
홢 så er det af hensyn til smuglerifaren 
ved indførsel via Grønland nødvendigt at 
etablere en toldkontrol i Grønland. Jeg 
tror, det må være klart for enhver, at med 
den udstrækning, den grønlandske kyst har, 
vil indførsel af et effektivt toldvæsen i 
Grønland medføre udgifter af et omfang, 
der i hvert fald for tiden gør enhver tale 
herom urealistisk. 

Jeg anerkender fuldt ud, at det er en 
ulempe for personer, som rejser fra den ene 
del af Danmark til den anden, at skulle 
underkastes toldeftersyn, men som for- 
holdene er i dag, anser jeg det trods alt 
for at være en fordel for det grønlandske 
samfund og den billigste løsning for det 
danske samfund som helhed. Det eneste 
alternativ er etablering af toldkontrol i 
Grønland, og den mulighed tror jeg som 
sagt indtil videre man kan se bort fra. 

Jeg kan endelig tilføje, at den grønlandske 
landskasses indtægter som bekendt frem- 
kommer i form af indførselsafgifter. Men 
hele systemet med disse afgifter hviler jo 

netop på den forudsætning, at de her i 
landet gældende regler om told og andre 
afgifter ikke gælder i Grønland. Man må 
- j o. gøre sig klart, at hvis man inddrog 
Grønland under det danske toldområde, 
ville det ikke alene betyde, at der blev 
lagt told på alle de varer, der indføres i 
Grønland 홢 det kunne endda gå, de danske 
toldsatser er jo gennemgående ret lave 홢 
men også de her i landet gældende forbrugs- 
afgifter måtte pålægges. Der ville herefter 
ikke være mulighed for yderligere at lægge 
afgifter på til landskassen, og det grøn- 
landske samfund ville derfor være henvist 
til at skaffe sig indtægter på anden vis. 

Det, jeg her er inde på, forudsætter stadig, 
at der oprettes et toldvæsen i Grønland. 
Men såfremt man kunne tænke sig at følge 
det ærede medlems tankegang, ville jeg 
mene, at sagen burde underkastes en nær- 
mere undersøgelse, herunder også forelæg- 
gelse for landsrådet, idet forudsætningen for 
den nuværende finansielle ordning ville 
blive totalt ændret. 

Udgangspunktet for denne drøftelse har 
været den forståelige irritation i forbindelse 
med toldeftersynet ved ankomsten fra 
Grønland til Danmark. Men når konsekven- 
serne ved afskaffelsen af dette toldeftersyn 
er så vide, som jeg her har anført, så tror 
jeg, at man indtil videre er bedst tjent med 
at lade Grønland bevare sin præference- 
stilling på dette punkt. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 131 stemmer; 5 
medlemmer tilkendegav, at de hverken 
stemte for eller imod. 

Formanden: Lovforslaget vil n-ii blive til- 
stillet statsministeren. 

Der er ikke mere på dagsordenen. 

Folketingets næste møde afholdes: onsdag 
den 15. januar 1958 med følgende dags- 
orden: 

1) Spørgsmål til ministrene. 

2) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ophævelse af den fæl- 
leskommunale udligningsfond. 
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[Formanden.] 
3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om udlån til statshusmands- 
brug m. m. 

4) Første behandling af: 

Forslag til lov om beskatningen af rente- 
forsikringer m. v. 

5) Første behandling af : 

Forslag til lov om særlig indkomstskat 
m. v. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om tilskud til de offent- 
lige veje. 

7) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov om af- 
gift af benzin og i lov om omsætnings- 
afgift af motorkøretøjer m. v. 

Formanden meddelte sluttelig planen for 
tingets øvrige møder i den pågældende uge. 

Mødet hævet kl. 14. 



Folketingets forhandlinger. (111) 

1761 1511. 68: Meddelelser fra formanden. 1762 

37. møde.  

Onsdag den 15. januar 1958 kl. 14. 

Formanden: På årets første dag over- 
bragte jeg Deres Majestæter Kongen og 
Dronningen folketingets hilsen -og@ ønsker 
for det nye år. 

Kongen bad mig bringe folketingets 
medlemmer en hjertelig hilsen og udtalte 
ønsket om, at det måtte lykkes at skabe 
samling om de vanskelige opgaver, der 
antagelig vil komme til løsning i det kom- 
mende år. 

(Medlemmerne påhørte stående forman- 
dens meddelelse). 

I skrivelse af 14. december f. å. har 2. sted- 
fortræder for afdøde folketingsmand Aage 
Petersen, dyrlæge Niels Ravn, Stoustrup 
pr. Fredericia, meddelt, at han ønsker at 
modtage det fra den 7. december f. å. 
ledige mandat. 

I skrivelse af 31. december f. å. med- 
deler folketingsmand Reedtz-Thott, der 
har haft orlov, at han fra i dag, den 15. 
januar 1958, at regne atter kan give møde 
i tinget. Stedfortræderens hverv som mid- 
lertidigt medlem er herefter ophørt fra i dag 
at regne. 

I skrivelse af 4. d. m. meddeler folke- 
tingsmand Kristen Amby, der har haft. 
orlov, at han fra i dag, den 15. januar 1958, 
at regne atter kan give møde i tinget. Sted- 
fortræderens hverv som midlertidigt med- 
lem er herefter ophørt fra i dag at regne. 

I skrivelse af dags dato anmoder folke- 
tingsmand Wiggo Larsen om, at der på 
grund af sygdom må blive tilstået ham 
orlov i 2 måneder, og om, at stedfortræderen 
må blive indkaldt. 

Fra revisorerne ved Kongeriget Dan- 
marks Hypotekbank er modtaget beretning 
for regnskabsåret 1956-57. 

Fra det norske stortings Nobelkomité har 
jeg modtaget eksemplarer af en skrivelse 
vedrørende uddelingen af Nobels fredspris 
for 1958. Eksemplarer af skrivelsen er frem- 
lagt i læseværelset. 

Medlemmer af folketinget Alfred Jensen, 
Ragnhild Andersen, Aksel Larsen og Lyn- 
nerup Nielsen har meddelt mig, at de ønsker 
her i tinget skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring i lov om arbejds- 
anvisning og arbejdsløshedsforsikring. m. v. 
(Vedrørende brændselshjælp som tillæg til 
dagpengehjælp). 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Al/red 
Jensen): På den kommunistiske gruppes 
vegne skal jeg tillade mig for det høje ting 
at fremsætte forslag til lov om ændring i  lov 
om arbejdsanvisning og arbejdsløshedsforsik- 
ring m. v. (Vedrørende brændselshjælp som 
tillæg til dagpengehjælp), 

Så længe arbejdsløshedskasserne har eks- 
isteret, har det været almindelig anerkendt, 
at dagpengeydelsen ikke var tilstrækkelig 
til at dække de udgifter, de arbejdsløse 
havde til forsorg for børn, til husleje, brænd- 
sel og kontingent. Derfor blev der gennem 
årene først gennem hjælpekassen, senere 
gennem socialudvalget, ydet . supplerende 
hjælp til de arbejdsløse til bestridelse af 
sådanne udgifter. 

Senere er man gået ind på at yde børne- 
tillæg, huslejehjælp og brændselshjælp gen- 
nem arbejdsløshedskasserne. 

De maksimumsbeløb, der kan ydes, er 
imidlertid ikke tilstrækkelige, og i særlig 
alvorlige forhold ydes der fortsat supple- 
rende hjælp gennem socialudvalg. Der er 
derfor gang på gang fremsat ønske, ja krav, 
om, at maksimumsydelserne i arbejdsløs- 
hedskasselovgivningen blev forhøj et. 

Det gælder også brændselshjælpen. Vi har 
flere gange foreslået bestemmelserne om 
brændselshjælpen ændret, så der dels kunne 
ydes mere i hjælp og , dels ikke , skulle gå 
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